
javo večine ljutomerskih tovarišev, da iz
stopajo iz društva, ker je bil g. ravnatelj 
Robič žaljen, v št. 44. »Učit. Tovariša« v 
dopisu »Iz ljutomerskega okraja«. Logič
ne te konsckvence seveda niso, ker dru
štvo omenjenega članka ni zakrivilo in ni 
z njim v nikaki zvezi. To vedo tudi ljuto
merski tovariši. Pa logika je bila v tem 
slučaju menda postranska stvar. Na zad
njem zborovanju v Ljutomeru je izprožil 
tov. Cvetko misel, da naj bi izdalo in za
ložilo društvo zemljevid glavarstva. Vsa
kdo, kdor poučuje domoznanstvo, pač ču
ti živo potrebo takega zemljevida, brez 
katerega je uspešen pouk skoro nemogoč. 
Izvolil se je sedaj poseben odsek s tov. 
Cvetkom na čelu, ki bo izvedel načrt. Do
datno se je še stavilo vprašanje, kaj dela 
odsek za zbiranje domoznanske snovi. 
Odsek je srečno prespal tri leta in se tudi 
ne bo več zbudil. Da se stvar ne zavleče., 
še dalje, se je tov. Cvetku poverila na
loga, da zbere in uredi v družbi še neka
terih drugih tovarišev primerno snov, na 
kar jo društvo založi. Zadeva je velike 
važnosti, zato upamo, da v kratkem kaj 
čujemo o uspehih te akcije. 

Mnogo ogorčenja je zbudila krivica, 
ki se je zgodila oženjenim učiteljicam pri 
končni razdelitvi draginjskih doklad. Zve
za naj stori v zvezi z Lehrerbundpm ko
rake, da se kaj sličnega ne zgodi več. 
Resni časi so pred nami, boj še ni dobo
ievan. Treba je, da smo budni, da se 
združimo v organizaciji vsi brez izjeme, 
zakaj potem nas morajo in nas tudi bodo 
upoštvevali. Kdor pa stoji v sedanjih res
nih časih brezbrižno ob strani, je narav
nost proti svojemu stanu, je škodljivec sta
nu! Da se oddolžimo organizaciji, se bo 
pobiral prispevek za obrambni sklad od 
vseh, tudi od tistih, ki še niso v društvu. 
Poslušali smo tudi predavanje tov. Vel
narja o »Telovadbi v ljudski šoli po sokol
skem sestavu.« Izrazila se je želja, da bi 
nam tov. Velnar o priliki še praktično iz
vajal s svojimi učenci nekatere vaje. Tudi 
bo gledati odslej na to, da se bodo rabili 
na vseh šolah ista povelja pri telovadbi. 
Prihodnje zborovanje se vrši zopet pri Sv. 
Križu; čas zborovanja določi odbor. 

Trst. 
V znamenju boja se je vršilo 15. t. m. 

pomladansko zborovanje našega učitelj
skega društva za Trst in okolico. Padle 
so tekom zborovanja cesto ostre besede 
kakor je pač ta ali oni govornik zastopal 
to ali ono svetovno naziranje, cesto smo 
se ostro spoprijeli — nu, slednjič se nismo 
razšli kakor »sovražna tabora«, temveč 
kakor tovariši, ki hočejo v mrtvilo zapad
lo učiteljsko društvo v Trstu prebuditi k 
novemu življenju, samo da smo si v izbiri 
sredstev navzkriž. Glavne poteze zboro
vanja bi bile sledeče: Predsednik tov. 
Ferluga otvori zborovanje, spominjaje se 
umrlega člana A. Valentiča. Hkrati opozo
ri, da z današnjim dnem stari odbor s 
predsednikom vred odstopa, in sicer za
radi raznih glasov o nedelavnosti učitelj
skega društva, oziroma njegovega odbo
ra. Priznava tov. predsednik, da je bilo 
minulo društveno leto res bolj »mrtvo« 
leto, reče pa sicer, da se je vendarle nekaj 
storilo. Sicer pa naj občni zbor presodi 
in če bo ta izvolil povsem novo vodstvo, 
bo tudi tov. Ferluga, dosedanji predsednik 
korakal za jim kakor preprost vojak, sa
mo da bo delovanje novega odbora v prid 
našega zatiranega učit. stanu. Ni mu za 
nobeno čast, zato poudarja vnovič, da se 
sme čutiti po tolikih letih delovanja trud
nega in da ne reflektira v nobenem slu
čaju na zopetno izvolitev. Nato prečita par 
opravičb zaposlenih članov, ki so pa večji 
del tekom zborovanja prispeli. Med temi 
opravičbami je značilna izjava dosedanje
ga podpredsednika Iv. Krašovica, ki iz 
društva izstopa, ker »noče biti član istega 
ki je združeno v »Zavezi«, ker so se mu 
s strani upravništva »Zavezinega« glasila 
(»Učit. Tovariša«) pošiljali »razžaljivi< 
dopisi v zadevi poravnave Naročnine.« 
Ob kratkem, vsebinsko res ubogem taj
niškem poročilu se je vnela debata, ki bi 
imela pokazati mišljenje našega učiteljstva 
v društvenih in šolskih ter tudi preko 
ozkih mej šablonskega okvirja dosedanjih 
zborovanj in sestankov segajočih vpra
šanj. Debata je bila burna, kresale so se 
iskre, do skupnega umevanja ni prišlo, ali 
— očistilo se je obzorje kolikor toliko. 

»Mladi«, od katerih je predsednik tov. 
Ferluga pričakoval — »napade«, so na
stopili in — čuda! — kogar so najmanj 
»napadali«, je bil ravno odstopajoči odbor, 
medtem ko se odstopujočega predsednika 
nihče ni spomnil z žal besedo. Kritika 
»mladih« je bila nekaka samokritika dru
štvenikov. 

Prvi, ki se je oglasil k tajniškemu po
ročilu, je bil tov. Bukovec. Po kratkih 
uvodnih besedah je jel v posebnem refe
ratu razvijati svoje mnenje o nalogah tr
žaškega učiteljskega društva. V prvi vrsti 
je poudarjal, da to ni znalo privabiti ter 
vzgojiti učit, naraščaja, da se je cesto ba
vilo s postranskimi vprašanji, namesto da 
bi se poprijelo perečih stanovskih vpra
šanj. Dalje je poudarjal, da tržaško učitelj
stvo zapravlja svoje moči v raznih dru
štvih in prireditvah dvomljive vrednosti, 
med tem ko za lastno organizacijo nima 
smisla. Ožigosal je takozvane »psevdo
rodoljube«, postavljal proti temu konkret
ne zahteve v prvi vrsti do učit. društva... 
ali vse to je šlo precej »mimo ušes«, ker 
smo morali dvakrat glasovati, je li tov. 
Bukovec sploh srne nadaljevati ali ne. 
Večina je odločila z »da«, in tako je refe
rat prišel srečno do konca. Ob koncu — 
nov vihar! Tov. Bukovec je pač cesto ra
bil sila drastične izraze, ki so sicer poka
zali jasno sliko naših društvenih in social
nih razmer, ali so bile — po nedolžnem! 
— zopet povod marsikateremu spodtika
nju. Oglasil se je tedaj »proti« tovariš Gr
mele, ki je v čvrstem govoru poudarjal 
svoje rodoljubje, in hkrati izrazil mnenje, 
da imamo danes »opraviti z nekakšno 
opozicijo*. V debato s tezami, postavlje
nimi po tovarišu Bukovcu, se sicer ni 
spustil, a priznal mu je, da trdi v eni ali 
drugi točki prav, posebno v točki odgoje 
naraščaja; da pa je društvo v tem ozira 
dosedaj že mnogo poizkusilo, ali — žal — 
z malim uspehom. Komu na rovaš naj pa
de tedaj neuspeh? Dalje omenja, da je 
marsikaj, kar se danes očita odboru in 
društvm že on na jesenskem zborovanju 
očital. Če je mladim tovarišem tudi do 
poglobitve v socialna vprašanja, naj de
janjski to pokažejo s pristopom k »Social
ni Matici«. Za njim se je oglasila tovari
šica Gregoričeva, ki je ganjena protesti
rala odločno proti nekemu pasusu Bukov
čevega referata. Tovariši Bukovec, Sa
mec in Ferluga so pojasnili tovarišici pra
vi smisel onega pasusa, kar je gospodična 
tovarišica, ki ji je v poteku zborovanja 
došel nov znak zaupanja in spoštovanja, 
vzela na znanje. 

Oglasil se je nato k besedi tov. F. 
Kleinmavr. V stvarnem govoru je pojasnil 
vprvo. da so vsi tržaški kolegi prepričani, 
da je naše učiteljsko društvo potrebno re
organizacije, revizije svojega delovanja in 
v prvi vrsti požrtvovalnih udov, ki bodo 
najprej delovali v lastni organizaciji in po
tem šele preostale sile vdinjali temu in 
onemu. Danes pa je tu v Trstu ravno na
sprotno. Mi žrtvujemo obstoj svoje orga
nizacije obstoju raznih društev cesto 
dvomljive vrednosti za prospeh našega 
življa. Mi se pokorimo želji tega in onega 
stanu, ali za lastni stan nimamo smisla. 
Stanovske zavednosti ni med nami. Mi 
radi delamo, da, ali le za druga društva, 
za svoje ne; cesto za druge priviligirane 
sloje, a za svoj proletarski sloj ne. Mi re
šujemo druga društva; dobro! Ali ka

tero teh društev bo nas rešilo, če potreba 
potrka na naša razsula vrata? 

Kako nas pa ljubijo drugi stanovi in 
druge korporacije, bodi za zgled to: Ko 
so letos naši podučitelji in suplenti potom 
učiteljskega društva vložili spomenico, ki 
prosi za izboljšanje njihovega material
nega stanja, na mestni zastop, so v infor
macijo predložili odpis te spomenice vsem 
trem v tržaškem mestnem svetu zastopa
nim politiškim skupinam. To je, da smo 
predložili ta ubogi prepis zohlevnih za
htev bednih slovenskih suplentov in pod
učiteljev tudi — čudite se! — soc. de
mokritični stranki, (notabene stranki, ki 
zastopa slaboplačane delavce!), to je 
zbudilo nezadovoljnost med vodilnim ose
bami našega politiškega društva »Edino
sti«. Tako da je dvomljivo, je li bodo slo
venski poslanci podpirali našo prošnjo. 
Za koga se sedaj poganjamo, zanemarju
joči lastne zadeve!? Naše učiteljsko dru
Štv© naj se povspne iz mrtvila, zadnji čas 
je. Vnanje naj precizira svoje stališče na
pram Zavezi in njenim najnovejšim pred

Iz naše organizacije. 
Štajersko. 

Učiteljsko društvo za brežiški in sev
niški okraj zboruje dne 1. marca t. 1. ob 
11. uri dopoldne v šoli v Brežicah. Dnev
ni red: 1. Čitanje zapisnika. 2. Dopisi in 
društvene zadeve. 3. Volitev delegatov 
za letošnje zvezino zborovanje v Mari
boru. 4. Predavanje tov. Supana o njego
vem potovanju po Švici (s skioptičnimi 
slikami). 5. Slučajnosti. t 

Šolska vodstva se prosijo, da pobe
rejo prispevke za obrambni sklad (po 1 
krono) in jih pošljejo društvenemu načel
niku. Obilne udeležbe pričakuje odbor. 

Učiteljsko društvo za politični okraj 
Ljutomer je zborovalo v četrtek, dne 12. 
svečna, pri Sv. Križu. Zbralo se je vkljub 
mrazu in slabi poti lepo število tovarišev, 
ki so se pač vsi zavedali, da ne zadostuje 
da smo člani le na papirju, da plačamo 
vsako leto z bolj ali manj prijaznim ob
razom tiste 4 krcnice, ampak da je treba 
tudi posečati društvena zborovanja. 

Tov. predsednik se je spominjal uvo
doma dragega nam tovariša, nadučitelja 
Josipa Sterniša, ki ga danes ni več med 
nami. Pokojnik nam je bil vedno zvest 
tovariš, ki je vkljub visoki starosti rad 
zahajal med nas. V svojem življenju je 
mož mnogo doživel, z vztrajnostjo in mar
ljivostjo se je povspel od navadnega vo
jaka do nadučitelja. Prijazen in gostolju
ben, si je pridobil mnogo prijateljev. Med 
ljudstvom je bil jako priljubljen, to je sve
dočila ogromna množica, ki ga je spremila 
k zadnjemu počitku. Blag mu spomin! 
Sklenilo se je, da se pošlje družbi Sv. C. 
in M. 15 K namesto venca na njegov grob. 
Izvolil se je tudi odsek, ki bo skrbel, *da 
se postavi pokojnemu spomenik. Govo
rilo se je nato o sanaciji naših listov ter 
se je poverila tov. Mavriču naloga, da na 
prihodnjem zborovanju poroča o tem 
vprašanju. Omeniti je med dopisi še iz



logom. Vpliv hočemo tudi mi imeti na 
ukrepe Zaveze. Tega vpliva nam nihče ne 
brani, samo posluževati se ga nočemo. 
Proučuje se naj načrt o deželni Zvezi pri
morskih učiteljskih društev. Določi naj se 
stališče našega učit. društva nasproti dru
gim, neučiteljskim društvom. Naše učit. 
društvo naj se bolj zavzame za naše ma
terialno vprašanje. Poprime naj se resno 
slovenskega ljudskošolskega, meščansko
šolskega in srednješolskega vprašanja, 
ker nobena druga korporacija ne bo sto
rila tega povsem odkrito brez izvenšol
skih primesi. Oživi naj se učit. delo med 
ljudstvom, sistematično delo — brez po
pivanja, plesov in podobnih veselic, ki več 
škodijo negoli koristijo. Notranje pa naj 
se delovanje učit. društva razteza na sa
nacijo društvenih ustanov (n. pr. šolarskih 
knjižnic), na zainteresovanje članov pri 
društvenih in socialnih vprašanjih, osobito 
pa na vzpodbudo k stanovski zavesti, »ker 
le potem bomo ponosni delavci in ne — 
hlapci.« 

Nato so nastopili zopet govorniki 
»pro« in »contra«. Tovariš Marinšek je 
vprvo dopolnil tajniško poročilo ter do
kazal, da je dosedanji odbor nekaj več 
delal, negoli poročilo izdaja. Pravi, da 
najdemo na vsaki stvari dobrih in slabih 
strani dovolj. Iščimo pa dobre in stopnjuj
mo jih. V tem je rešitev! 

Debata postane sedaj bojeviteja. — 
»Sprimejo« se tovariši Grmek, Samec, 
Andrej Čok, Gerbec, Amalija Čokova o 
marsikateri točki, ki se sicer ne tiče di
rektno trž. učit. društva, ki pa sila vpliva, 
in močno posega v delovanje in — hiranje 
tega društva, ter bi moglo provzročati 
omalovaževanje ali pa dvigniti ugled naj
inteligentnejšega slov. društva v Trstu. 
Osobito se vrti debata okrog »psevdoro
doljubstva«, o škodi in dobičku raznih 
»rodoljubnih« plesov, veselic itd. ter po
menu gotovih — tudi hirajočih društev v 
tržaški okolici, v katerih učiteljstvo na 
račun lastne organizacije zapravlja svoje 
moči. 

Glavna govornika tekom zborovanja 
nastale »opozicije« sta sedaj tovariša Sa
mec in Gerbec, protigovornika pa tov. 
Andrej Čok in predsednik Ferluga. Ne
odločeno je še, kje je premoč. 

Predsednik Ferluga še pojasni eno in 
drugo zadevo, osobito ono glede predlo
žitve odpisa spomenice podučiteljev in 
suplentov. Reče kakor dež. poslanec, da 
o vsej tej stvari se še ni razpravljalo v 
klubu slov. poslancev, a da stoji on na 
stališču, da se iz krušnega vprašanja ne 
sme delati politiškega! (Odobravanje!) 
Slednjič poudarja, da ostane vedno v »ro
doljubnih kolovozih« in da vidi v delova
nju pevskih društev marsikateri uspeh. 
Sledeča poročila blagajnice in knjižničar
ja se sprejmejo brez ugovora. 

Pridejo volitve po listkih. Oddanih je 
33 veljavnih glasovnic; od teh je ena pra
zna, zahtevana nadpolovična večina zna
ša tedaj 17 glasov. 

Izid volitev kažejo nepričakovano dej
stvo: takozvana »opozicija«, t. j . skupina 
tovarišev, ki bi učiteljsko društvo rada 
zdramila iz mrtvila, je — dasi ne povsem 
disciplinirana — v večini. Dosedanji pred
sednik St. Ferluga sprejme deset glasov, 
medtem ko trinajst glasovnic kandidira 
kakor predsednika dr. Iv. Merharja. Sled
njim glasovnicam bi prišteli še razpršene 
glasove: dva za tov. Bukovca, dva za 
tov. Kleinmavra, dva za tov. Daneva; 
tako da je takrat res le slučaju pripisati, da 
kandidat »opozocije« ni prodrl takoj, ka
kor predsednik. Ožja volitev se vrši 1. 
marca! »Opozicionalna« lista odbornikov 
je zopet doživela presenečenja. Izvoljeni 
bi bili tovariš Kleinmavr z 22. glasovi, 
tov. Samec z 21. glasovi, tov. Bukovec z 
18. glasovi, tovarišica M. Gregoričeva s 
17. glasovi. Vsi drugi (voliti bi bilo 10 
odbornikov in 3 namestnike) so ostali pod 
številom 17, dasi so se mu kandidati — 
recimo tedaj — »opozicije« najbolj pri
bližali. Glasovi so bili sila razpršeni. Po 
daljši debati smo slednjič odločili prija
teljski takole: Na današnji volitvi izvo
ljen odborniki odklonijo izvolitev. Ves vo
lilni čin naj se ponovi v nedeljo, 1. marca. 

Kakor tudi bodo izpadle nove volitve 
dvoje je bilo že danes spoznati: 1. da se 
hoče naša mladina udejstviti z delom, a 
to brez posebne »kuratele«; 2. da naj ji 
tega ne branijo oni, ki imajo za društvo 
mnogo lepih besed, drugače pa zaradi za
poslenosti drugod nimajo za društvo časa. 

Zborovanje je trajalo od 11. dopoldne 
do dveh popoldne — rekord v našem dru
štvenem življenju. 


